
V sobotu 11. května se
v Horosedlech konala osla-
va 90 let od založení míst-
ního SDH. Této oslavy se
zúčastnili hasiči z Horose-
del, Čkyně, Lčovic, Onšo-
vic, Dolan, dále také hasi-
či z Vacovic a Vacova. 

Oslavu při odpoledním
průvodu od místní zbroj-
nice ke kapličce na ná-
vsi doprovázela kapela ZUŠ
Vimperk pod vedením p.
Staňka spolu s vimperský-
mi mažoretkami.

-

U kapličky se konala mše
svatá, kterou vedl místní
rodák, kněz Jan Mikeš
společně se čkyňským kně-
zem Janem Janouškem.
U kapličky byl vysvěcen
zbrusu nový hasičský pra-
por, který si sbor pořídil.
Potom se průvod přesunul
k hasičské zbrojnici, kde
byla vysvěcena nově repa-
sovaná stříkačka ps 18 
a dále také byla vysvěcena
nově opravená hasičská
zbrojnice. Po  skončení

svěcení následovalo vys-
toupení ZUŠ a mažoretek
z Vimperka, které se hasi-
čům a divákům moc líbilo.
Diváků a hasičů bylo na
oslavě asi 200. Škoda, že jen
to počasí nebylo moc
příznivé. 

Dále se do obce Horo-
sedly dostavil na ukázku
zásahový vůz zn. Renault,
z ÚO HZS Prachatice, kdy
byla k vidění velmi zají-
mavá technika a vybavení
automobilu. 

K poslechu a tanci zahrála
kapela Šísl Band, která

hrála skvěle až do ranních
hodin. Nesmíme také za-
pomenout poděkovat za
skvělé občerstvení  hirmě
Jarokai a především p. Kain-
covi a jeho rodině. Dále dě-
kujeme všem členům, kteří 
se podíleli na přípravách
jak na okrskovou soutěž,
tak hlavně na přípravách
výše uvedeného výročí. Za
to jim patří velký dík 
a obdiv, kdy i za vlastní ná-
klady nakupovali potřebné
věci.   

Josef Kainc ml.                 
Ladislav Kordík ml.
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Hasiči z Horosedel oslavili
90 let od založení sboru

Průvod hasičů  a svěcení praporu               Foto: D. Havlík

Začaly opravy domu 
na náměstí

Dosavadní sídlo většiny čkyňských lékařů, dům č.p. 134
na náměstí, se opravuje. Obecní úřad Čkyně za opravy
zaplatí více než 2,5 miliónu korun. Část nákladů pokryjí
dotace. 

V rámci oprav se budou měnit okna, zateplí se zdi 
a půdní prostor. Práce budou hotové do konce října 2013.
Rekonstrukci provádí hirma Stavoj ze Čkyně.              (pp)



Za ty roky, co připravu-
jeme akce pro čkyňské
občany a občánky, ve svém
volném čase, zcela nezištně
a jen protože máme chuť,
jsme již přivykli tomu, že se
vždy najde někdo, kdo má
výhrady a je nespokojený.
Špatně rozdané ceny, mělo
to být a nebylo, nadržují
svým, dělají jen výdělečné
akce a pak to propijou!
Nikdy jsme neměli za-
potřebí na to nějak reago-
vat, ale poslední dobou
cítím potřebu nás hájit.
Tedy pro zvídavé, ale nein-
formované spoluobčany:
KOS je sdružení neziskové,

jediné výdělečné akce jsou
divadlo a květinový stánek
na pouti. Ano, přiznáváme
se. Jednou za rok si kou-
píme nějakou tu basu,
zhodnotíme rok, naplánu-
jeme další akce. Jinak se vše
vrátí k vám jak ve formě
cen a materiálu pro děti,
tak, a to hlavně, ve vybavení
kinosálu, kde neustále pra-
cujeme na technickém
zázemí. V kinosále se konají
veřejné koncerty a před-
stavení, je využíván školou
a je k dispozici vám všem.
Občas koupíme nějaký ten
strom, jindy věnujeme vý-
těžek z divadla na něco
potřebného.
Takže tyto negativní při-

pomínky některých občanů
nám tu chuť něco dělat
trochu berou a samozřejmě
zamrzí. Ale jsou to jen jed-
notlivci, vždy se najde ně-
kdo, kdo řekne: „Děkujeme,
bylo to pěkný.“ I když tyto
hlasy jsou také slyšet méně,
stále více lidí bere naši čin-
nost jako samozřejmou,
jako naši povinnost a neu-
vědomují si, že naše sesku-
pení je zcela dobrovolné.
Nicméně proti neoprávně-

né kritice musíme být
imunní, jinak by člověk
neudělal nic. V mém pří-
padě, a jistě nejen v mém,
až do letošního máje.

Jako každoročně jsme
připravili Slet čarodějnic.
Tentokrát na hřišti ve
spolupráci s hospodským,
kde je dobré zázemí, když
se nedělala májka v parku.
Dětí přišlo dost, ale jako
vrchní čarodějnice je mu-
sím pokárat, čarodějek bylo
pomálu. Myslím, že se Slet
povedl. Létalo se na košťa-
tech, soutěžilo v čarokvízu,
tvořilo v čarodílně i čaro-
dějku jsme upálili. Ovšem
jediné, co jsem slyšela, pro-
cházejíc zaplněnou hospo-
dou, bylo: „Jak to, že jste
nepostavili májku? To je 
ostuda!“ Tak to mě tedy
namíchlo! Na Hřišti sedí za
stolem na padesát lidí
všech generací u pivíčka
a selátka, špekulují, proč
není ve Čkyni májka, ale
když se jde do lesa na dřevo
a pro strom, jsou tam tři. 
A u jiných stolů to nebylo
jiné, že? 
Ano, několik let to táhli naši
kluci, i když jsme se varo-
vali dělat z májky akci
kosáckou. Také jim se něko-
lik let ztrácela chuť, kaž-
doroční přemlouvání, ob-
cházení hospod, vyptávání
se, zda někdo přijde na
májku. Zkusili i výzvy, pla-
káty, nic. Stavění máje je
záležitostí kolektivní, obec-
ní a to ve Čkyni chybí. Náš
kolektiv je malý a ve třech
lidech tahat strom z lesa
nejde. A věřte, že tyhle
kluky to mrzí nejvíc, když
vidí prázdný obecní park.
Takže dokud se nezmobi-
lizují další generace, májka
ve Čkyni asi nebude. Nebo
jsme už to maloměsto, 

které si zjednává, jen aby
uměle udrželo tradici?
Doufám, že ne.

Ledaže bychom se zmobi-
lizovala my děvčata, pobo-
řila všechny zvyky a mýty 
o svobodných mládencích 

Členové Kulturního a okra-
šlovacího spolku ze Čkyně
měli v sobotu 28. dubna
výroční schůzi, během
které zhodnotili své pů-
sobení v roce 2012, což byl
hlavně rok zkoušek a
příprav veselé hry Na
správné adrese. Vedle toho
Kosáci uspořádali další
tradiční akce jako napřík-
lad Josefovskou zábavu,
Dětský den, Jarní bazar či
drakyjádu. 

a ryze mužských princi-
pech a májku postavila
sama. TAK TO BY BYLA
TEPRVE OSTUDA!

Rozčarovaná čarodějka
Lucie Růžičková

V závěru schůze si také
Kosáci zvolili nového před-
sedu, kterým se jedno-
hlasně stala Mirka Braš-
nová. Ta ve funkci vystří-
dala svou starší sestru
Hanku a je tak již čtvrtým
předsedou KOSu. Prvním 
se stal hned po založení 
v lednu roku 2006 Pavel 
Pechoušek, toho střídal
Miroslav Markytán. Spolek
má v současnosti 18 členů.   

(pp)
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Jakto, že jste nepostavili májku?
To je ostuda!

Malé čarodějnice při čarokvízu                                Foto: PP

Novým předsedou Kosů je 
Mirka Brašnová

Jarní bazar
V neděli 21. 4. 2013 se konal Jarní bazar s oblečením 

a sportovními potřebami, který uspořádal KOS Čkyně.
Největší zásluhu na něm měli již po třetí manželé Re-
mešovi. Na své si přišly zejména maminky, které mohly
levně nakoupit jarní oblečení pro své ratolesti. Za výtěžek
ze vstupného  dostaly děti v mateřské škole nové pa-
stelky.                                                                                        (pp)

Termíny představení hry
Na správné adrese:

7. 6. 2013 Kino Volyně od19:30
10. 7. 2013 Arkády Vimperk od 20:00

12. 7. 2013 Krušlovský včelín



Začátkem května naši žáci
většinou již bilancují vý-
sledky svého snažení ve
školních soutěžích, přede-
vším těch znalostních.
Soutěžení škol ještě není
uzavřené, ale naše šikovné
děti byly letos určitě
úspěšné a velmi dobře
připraveny.

Od září do současnosti se
naši žáci zapojili celkem do
24 soutěží a projektů.
Z toho 12 bylo znalostních,
4 zájmové a talentové, 
7 sportovních a nominová-
ni byli i někteří úspěšní žáci
na ocenění Talent okresu.
Předkládáme aktuální vý-
sledky čkyňské ZŠ v okrese
i v kraji.

Okres:
5. místa –  Ol Čj   – P. Kaslová
IX.,  basket hoši 
4. místa –  Ol Aj  –  A. Jelínek
VIII., Ol F – D. Štrobl  IX., Ol
Ze –  V. Chrstošová VII.
3. místa – Ol F –  V. Filip IX.,
Jihočeský zvonek – duo
Vyskočilová, Fričová V.
2. místa –  sálová kopaná,
hlorbalisté 8, 9, Jihočeský
zvonek – M. Vyskočilová V.,
V. Alešová IX., recitace – J
Kouba VI., Ol Bio – V.
Chrstošová VII., hokejba-
listé 6, 7
1. místa –  Ol M5 – A. Med-
ková V., Ol dějepis – A.
Medek VIII., Ol F – A. Medek
VIII., hokejbalisté 8, 9  

V týdnu od 8. 4. do 12. 4.
2013 proběhl zápis do
mateřské školy na školní
rok 2013/2014. Zapsat se
přišlo 22 dětí. Přijato jich
bylo dvacet, dvě děti ne-
splňovaly kritéria pro při-
jetí do mateřské školy. 

Úterý 7.5. 2013 před dru-

Další příjemná umístění od
6. místa neuvádím, ale bylo
jich také vícero.

Kraj:
1. místa  –  M. Preněk VII. –
Natur Vision (výtvarná
práce), Š. Friedl  IX. – testy
Scio Nj
2. místa – Vv práce IX.
ročníku – Evropa ve škole:
Atmosféra synagogy
3. místo  –  Vv práce K. So-
vová V. – Evropa ve škole:
Já občanka Evropy 
6. místa  – O. Staněk  VII. –
Natur Vision (Vv práce), 
Š. Friedl IX., Ol Nj

Další krajská umístění: 
20. místo – A. Medek  Ol dě-
jepis
14. místo –  V. Filip – Ol F
29. místo – D. Štrobl – Ol F
V krajské kole budou ještě
soutěžit V. Chrstošová – Bi
Ol 6,7 a hokejbalisté.

Do konce školního roku
mohou ještě naši reprezen-
tanti zabodovat v někte-
rých sportovních a zna-
lostních soutěžích. Snažíme
se zapojit děti do širokého
spektra  soutěží, aby si také
zvykaly na různé formy
testování znalostí. Zatím 
se daří udržovat úroveň 
a výsledky čkyňské školy
na takovém stupni, aby-
chom mohli být tradičně
řazeni mezi úspěšné školy
v okrese.                                                                             

Mgr. Jan Děd

hou květnovou nedělí pa-
třilo v MŠ maminkám. S
dětmi jsme připravily jarní
besídku, na kterou přišli
nejen maminky a babičky,
ale i tatínkové. Ve středu
15. 5. 2013 jsme se všichni
těšili na výchovný koncert
ZUŠ. Děti viděly rozličné

hudební nástroje a posle-
chly si jednoduché i složi-
tější skladby a písničky. 
Z nástrojů děti nejvíce nad-
chla kytara. Děkujeme dě-
tem, vedení ZUŠ a všem,
kdo se na uskutečnění kon-
certu podíleli. 

Dne 20. 5. 2013 se kona-
la informativní schůzka pro
rodiče budoucích prvňáčků
s Mgr. Janou Staňkovou,
což znamená, že prázdniny 

se kvapem blíží.
Další akcí, která se však

netýkala dětí a proběhla v
měsíci dubnu, byla výměna
oken v kuchyni a dveří ve
spojovací chodbě. Výměnu
provedla hirma BACHL spol.
s r. o. Nejen za tuto poslední
jmenovanou akci, ale i za
ochotu a vstřícnost bych
chtěla poděkovat  Obecní-
mu úřadu ve Čkyni.

(vp)
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Čkyňští žáci dobře 
reprezentovali svoji školu

Výchovný koncert ZUŠ                                                

Besídka pro maminky                                                 

U zápisu byla i Natálka Gabauerová s rodiči        

Co nového v mateřské škole?



Mimořádně cenný poklad
pro studium peněžní histo�
rie počátku 14. století se po�
dařilo zachránit na svazích
šumavského Javorníku.

Když Stanislav Hadrava
vyrážel 24. prosince
loňského roku na krátkou
vánoční vycházku, netušil,
že Štědrý den bude k němu
opravdu štědrý. V lese
nedaleko obce Javorník, 
v nadmořské výšce téměř
1000 metrů, nalezl několik
starých mincí. Při pečlivé
prohlídce místa nálezu ob-
jevil ještě několik dalších
kusů. Místo nálezu vrátil do
původního stavu a celý
nález oznámil pracovníkům
Numismatického oddělení
Národního muzea. Při
následném archeologickém
průzkumu bylo počátkem
dubna zajištěno množství
dalších mincí a zbytků
keramické nádoby roz-
ptýlených pohyby kořenů v
různé hloubce na ploše
několika metrů čtvereč-
ních. Nález bude nyní
odborně zpracován a ulo-
žen v Jihočeském muzeu 
v Českých Budějovicích.
Díky vstřícnosti pracovníků
Jihočeského muzea ho bude
možno vidět i ve Vim-
perku.  

Po předběžném ohledání
obsahoval nález pražské
groše Václava II. a Jana

Lucemburského z počátku
jeho vlády a velké množství
pasovských feniků.  Nález
odpovídá běžné hotovosti,
která v době svého ukrytí
nepředstavovala nijak
vysoký obnos. Předpoklá-
daná doba ukrytí depotu je
okolo roku 1320. Nález je
výjimečný hned z několika
důvodů. Z prostoru jihozá-
padních Čech je známa
řada jak grošových, tak
fenikových depotů. Spojení
pražských grošů s pasov-
skými feniky v jednom
nálezovém celku je však
zcela výjimečné a může
významně přispět ke zpra-
cování dosud neznámé
chronologie pasovských
ražeb. Významný je nález 
i pro historii osídlení a ob-
chodu v této části Šumavy.
Naznačuje, že Šumava přes
svůj výrazně horský cha-
rakter nebyla ve vrcholném
středověku pouze divokým
nepřístupným pralesem,
ale spíše prostupnou kraji-
nou protkanou řadou různě
významných obchodních
komunikací. Pravděpodob-
ně poblíž jedné z nich svěřil
neznámý majitel svou
menší hotovost zemi a již
nikdy ji nevyzvednul.

Tomáš Smělý 
externí spolupracovník

Národního muzea v Praze
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Na Javorníku se o Vánocích 
našel poklad Zastupitelstvo obce Čkyně 

konané dne 15. 4. 2013

schválilo:
– doplnění programu: do bodu Různé – informace o in-
vesticích a opravách na veřejném osvětlení, zateplení č.p.
151, 55, MŠ, informace o opakování žádosti na pracovní
místo s úřadem práce, informace o zprávě z ÚOHS
– uzavření smlouvy s hirmou STAVOJ na zateplení č.p. 134
– rozpočet DSO Věnec na rok 2013
– vstup do projektu PRV – Leader na dovybavení obce:
výměna PC a vysoušeč
– zpracování projektu zateplení, energetického auditu a
žádosti na Státní fond životního prostření a z vlastních
prostředků hinancovat rekonstrukci kotelny a vzdu-
chotechniky v KD Čkyně
– zajištění občerstvení poutě 2013 pro Bosákovi,
Hradčany 17
– směnu pozemků v k.ú. Horosedly u Čkyně s panem
Jakubem Červeným, Patočkova 977/18, Praha 6; poze-
mek č. parc. 1207 díl „b1“ a „b2“ o výměře 1 m2 bude
směněn za pozemek č. parc. 1171/1 díl „c“ o vým. 0,01 m2
– smlouvu o bud. smlouvě o zřízení práva odpovídajícího
věcnému břemenu na pozemku č. parc. 19/21, 1134/4 a
1134/7 v k.ú. Čkyně s názvem „Čkyně – ulice p.č. 1134/7:
rek. na kab. vedení“ za úplatu ve výši 3.500,– Kč bez DPH
– ceník služeb knihovny ve Čkyni

pověřilo:
– starostu výpovědí dosavadních smluv na vývoz odpadů
v nejbližším možném termínu a podepsání nové smlouvy
s hirmou EKOKOM
– podepsání smluv s vybranými dodavateli na výběrová
řízení v synagoze: dodávka AV a IT, dodávka nábytku a
dodávka osvětlení

zamítlo:
– žádost paní Jany Kadeřábkové, Onšovice 51 o zmírnění
tvrdosti zákona na poplatek ze psů

vzalo na vědomí:
– zprávu a dohodu z jednání, které se konalo 9. 4. 2013
se zástupci Obce Čkyně, Obce Čestice a Pošumavského
auto moto klubu v AČR - konání Rallye Šumava Klatovy a
Historic Vltava Rallye 
– konání „Slavností piva“ v zahradě OÚ v termínu od 5. 7.
do 6. 7. 2013
– že SDH Horosedly slaví dne 11. května 90 let založení
– výměnu 17 ks 5 metrových stožárů bez výložníku a 6
ks 8 m stožárů s výložníkem – provede Elektro Vácha, Buk
– informaci o zateplení půdy v č.p. 151 – cenová nabídka
63.500,–Kč bez DPH
–informaci o zateplení půdy v č.p. 55 – cenová nabídka
47.400,– Kč bez DPH
– informaci o výměně okna a dveří ve spoj. chodbě v MŠ
– informaci o žádosti na dotaci 10.000,– Kč/měsíc po
dobu 1 roku od úřadu práce na pracovní místo 
– výsledek kontroly ÚOHS na 6 veř. zakázek – bez závad
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Fotograf Vláďa Hošek pod�
nikl v dubnu cestu do Nepá�
lu. Jaké to tam bylo a co vše
viděl, popsal čtenářům Ak�
tualit.

Proč zrovna ty nejvyšší
hory na světě? To je jed-
noduchý, jak k nim jednou
"čuchneš", tak tě to tam
táhne zpátky. V Nepálu je
celkem osm "osmiček" 
a každý, kdo se tam vydá
poprvé, chce vidět pocho-
pitelně tu nejvyšší, Sagar-
mathu (nepálsky znamená
"Vyšší než nebe") neboli 
Mt. Everest, čínsky Chho-
molungmu, vysokou 8848 m. 

Pod těmi velikány jsem
byl třikrát, chybí mi nafotit
už jen Kangchenjunga, třetí
nejvyšší hora světa. Na treky
do Himálaje se jezdí v období
mezi monzuny buď v dub-
nu a květnu, a nebo potom
v říjnu a listopadu.

Nepál je v Asii po Páki-
stánu druhá nejchudší ze-
mě, velký je asi jako dvě
naše České republiky a oby-
vatel má třikrát více než
my. V zemi převládá hindui-
stické náboženství, nahoře
v horách se setkáš už jen 
s mírumilovným buddhis-
mem. V hlavním městě
Kathmandu, které má asi
800 tisíc obyvatel, můžeš
navštívit hodně zajímavých
památek, např. Pashupati-
nath se spalovacími ghaty,
Boudhanath, největší stupu
v Nepálu nebo buddhi-
stický chrám Svayambhu-
nath a další. Město je pro
cizince bezpečné, v noci se
tam cítím bezpečněji než 
v Praze na hlavním nádraží.
Lidé jsou vstřícní, obětaví,
co slíbí, tak opravdu splní. 
A nekrade se tam.

Před odletem do této des-
tinace je potřeba absolvo-
vat očkování proti žlou-
tenkám   a    břišnímu   tyfu 

a vybavit se potřebnými
léky. Po příletu do Kath-
mandu vyřídíš na malém
letišti za 40 USD vízum,
potom v hlavním infocen-
tru TIMS – povolení na trek,
také za 40 USD a ještě per-
mit do oblasti NP Saghar-
matha asi za 35 USD. 
V některé agentuře zajistíš
letenku z Kathmandu do
Lukly a zpět (280 USD).
Když máš vše zařízené 
a naplánované na trek 
a přijedeš taxíkem ráno už
ve 4 hodiny na letiště, pro-
tože je ten den stávka a taxi
později prý jezdit nebudou,
tak ti po osmi hodinách
čekání na malé letadlo
oznámí, že jsou lety ten den
zrušené pro špatné počasí 
v Lukle. Jedeš zpátky do
hotelu, v pondělí jdeš znova
do agentury “přebukovat"”
letenky a zkoušíš to zase
znovu ve středu. Doporu-
čuji letět hned ráno prv-
ními letadly, protože ráno je
v Lukle většinou ještě dob-
ré počasí. Létají tam čtyři
společnosti, Sita Air padá
asi nejméně letadel.

Trek do oblasti Solo
Khumbu je prostě super. 
Po přistání na nejnebez-
pečnějším letišti světa 
v Lukle s krátkou dráhou
vyrazíš na tři týdny pocho-
du s kletrem těžkým 15 –
17 kg. Jinak to prostě nejde,
jen pěšky. Tři týdny neu-
vidíš auto, motorku, kolo
ani kočárek. Vše se nosí.
Celkem to představuje ujít
asi 110 hodin, počítám tam
ještě znovu vystoupání do
oblasti Gokyo pod další 
“osmičku Cho Oyu”, “tyrky-
sovou horu”. 

Terén je velmi členitý, 
nahoře nad 4500 m neudě-
láš žádný velký průměr, na
kilometry za hodinu se to
nedá vůbec počítat. Chodíš
pořád nahoru a dolu a když 

to nakonec sečteš, tak
zjistíš, že jsi během celého
treku vystoupal celkem 10
tisíc výškových metrů a to
samé zase sestoupal dolu
do Lukly. Můžeš si najmout
nosiče, ale to já nechci, oni
program moc organizují.
Důležitá je aklimatizace or-
ganizmu, když nezůstaneš
dva dny v Namche Bazaaru,
tak máš na horskou nemoc
„zaděláno". Viděli jsme řa-
du „zničených" lidí, které
musela odvézt helikoptéra. 

Na trase je hodně malých
vesnic, kde spíš v lodžiích,
cena za ubytování je do
výšky 3000 m 100 rupií na
osobu, což je 23 Kč, a výše
potom 150 rupií, pouhých
33 Kč. Na lodžiích ti uvaří,
většinou se jí ráno nějaké
čapáty (pečená placka) 
a večer jejich národní jídlo
dhalbát (rýže, čočková
polévka, pár pálivých bram-
bor a zelenina). To vše smí-
cháš dohromady, je to páli-
vé s chilli. Vodu na pití buď
kupuješ balenou, anebo
musíš upravit třeba dešťo-
vou. Také to můžeš řešit
Everest Bierem a nebo Tu-
borgem. Malé pivo je na-
hoře dražší než jídlo, přes
100 Kč. Vše se musí vynosit
nahoru po krkolomných
stezkách, nosiči nosí na-
horu až 80 kg těžké náklady
ve speciálních nůších, při-
tom celou váhu drží přes
popruh na čele. Sami nosiči
váží do 60 kg. Viděl jsem 
i mladé patnáctileté chlap-

ce, kteří “dřou” těžké ná-
klady do horských vesnic 
za pár dolarů na den. Nikdo
by to u nás nedělal, některé
lidi od nás, kteří jen na vše
nadávají, bych tam rád
poslal. Člověk tam prostě
přehodnotí život.

Letos v dubnu jsme došli
až do zadní části Everest
Base Campu vysoko 5300
m. Dále už se chodí jen na
povolení se sherpama a no-
sičema přímo na “střechu
světa” a nebo Lhotce 8516
m. V této oblasti spíš v Gho-
rak Stepu 5 160 m vysoko.
Je to asi nejvýše položená
vesnice na světě. Nahoře ti
chybí kyslík, po cestě dý-
cháš prach, který obsahuje
suchý trus z yaků, kašleš 
a smrkáš krev, do toho dos-
taneš několikrát průjem, už
máš dost té rýže, bereš
brufeny a mažeš klouby fas-
tumgelem, v záloze máš
připravené injekce na bo-
lest, kdyby bylo nejhůře.

Šestnáct dnů se neumyješ,
máš jen navlhčené ubrou-
sky a toaletní papír, zuby si
čistíš jen ve vlastních sli-
nách. Vůbec mi to nevadí.
Voda je vzácná a je jen na
pití. Pitný režim musíš do-
držovat. Ale to všechno
stojí za to, když procházíš
kolem hor jako jsou Ama
Dablam, jedna z nejhezčích
na světě, Pumo Ri, Nuptse,
Kang Tega, Tawoche Peak 
a dalších až pod tu nejvyšší
Sagarmathu a máš ji oprav-
du na dosah. Od střechy
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30 dnů pod “střechou světa”

Mt. Everest                                                          Foto: V. Hošek



světa jsi v BC opravdu jen
kousek. Himálaj, to jsou
naprosto jiné dimenze hor,
prostě to nejde srovnávat 
s Alpama v Evropě. Když jsi
třeba na Dachsteinu a udělá
se špatné počasí, tak to se-
běhneš  dolů k autu a za pět
hodin jsi doma. Ale tam je
to do údolí třeba týden pěš-
ky. Nejkrásnější jsou rána
při svítání, vstával jsem 
denně v pět hodin, abych
zachytil tu nádheru zlatě
nasvícených štítů nade
mnou. Nedá se to dobře
popsat, je třeba to vidět. 

Do toho potkáváš zajíma-
vé lidi s vráskama v obliče-
jích a upracovanýma ruka-
ma. Strašně rád je fotogra-
fuju, i když jsem krajinář.
Děti většinou trochu žebrají
a něco za vyfotografování
chtějí. Tak jim dáš nějaké
bonbony, ty snímky určitě
za to stojí. 

Vždy mám z těchto výprav
řadu různých zážitků, na-
příklad jsme se ve vesnici
Pangka setkali se sherpou,
který nosil a vařil Rein-
holdovi Messnerovi při
jeho výstupech na osmitisí-
cové vrcholy, včetně Mt.
Everestu. Také nám uvařil,
vážil jsem si toho. Mimo
jiné, název sherpa není po-
volání, ale sherpové jsou 
v překladu lidé z východu,
je to národnostní menšina 
lidí žijící v Tibetu.

Nádherně položená ves-
nice je Namche Bazar, kte-
rou musí projít všichni

trekaři, horolezci, yaci i no-
siči, kteří jdou do oblasti
Solo Khumbu pod Mt. Eve-
rest a Lhotce i do oblasti
Gokyo pod Cho Oyu. Ve ves-
nici je všechno, 220 voltů,
spousta hotýlků, pekárna,
internet, telefon, domů vo-
láš za pár babek, malé kino,
italská picérie a obchody
všeho druhu, hlavně se spor-
tovním vybavením známých
značek. Koupíš tady od ma-
ček přes cepín, boty, “pe-
řák” a bundu, snad všechno. 

Na treku stojí za návštěvu
určitě buddhistický klášter
v Tengboche s výhledem na
Mt. Everest, Lhotce a Ama
Dablam, dále nádherně po-
ložená vesnice s políčkama
Phortse a také vesnice
Khumjung, kde sir Edmund
Hillary nechal postavit vel-
kou školu pro nepálské děti.

Edmund Hillary a sherpa
Tenzing Norgay zdolali 29.
května roku 1953 jako
první na světě “střechu svě-
ta” Mt. Everest. Právě nyní
je tomu 60 let. Jsem rád, že
jsem se tam právě letos
zase podíval a mohl jsem
tam prožít tu neopakovatel-
nou atmosféru přímo v Ba-
se Campu mezi horolezci 
z celého světa, kteří se při-
pravovali na zdolání “stře-
chy světa” nebo Lhotce.

Zvu Vás všechny už nyní
na vyprávění a promítání
snímků z této expedice, kte-
ré uskutečním na podzim
ve Čkyni a Nahořanech.

Vláďa Hošek, fotograf.

Desetiletý David Fabián ze
Záhoříčka u Čkyně nevěděl
před třemi lety jak se
správně odrazit na lyžích,
nebo ujet na kole dále než 
k sousedům. Dnes je z něj
jiný kluk. Zvládá perfektně
kolo i lyže. Dokonce vyhrá-
vá i první závody.  „Vyhrál
jsem Běh okolo Kuřidla ve
Strakonicích. Na Zadově
jsem skončil třetí v běhu na
lyžích. Doufám, že v létě
vyhraju svůj první závod na
kole,“ přeje si David.  

Za jeho úspěchem stojí
péče trenérů ve sportovním
klubu Outdoor Kids ze
Čkyně. V zimě se děti
účastní závodů v běžeckém
lyžování, na jaře a v létě
jezdí na kole, na podzim
běhají a chodí po šumav-
ských i bavorských tisíco-
vkách. „Je radost vidět, jak
se vám děti mění před
očima. Zvláště na běžkách,
které jsou hodně tech-
nickým sportem, je to znát.
Loni děti neměly rovno-
váhu, dnes válí jako zkušení
běžkaři,“ říká Laďka Mán-
ková, trenérka Outdoor
Kids, klubu, který oslavil
třetí narozeniny a pořád do
svých řad přibírá talento-
vané děti. 

„Naše děti už mají celou
řadu medailí z horských
kol, z přespolního běhu, ale
také ze závodů na běžkách.
Nicméně v našem klubu
nejde primárně o medaile,

k tomu jsou větší kluby 
s profesionálním zázemím.
Chceme ke sportu přivést
nejen děti, ale celé rodiny.
Chceme dětem vštípit
smysl pro odpovědnost,
disciplínu a týmového du-
cha,“ doplňuje svou man-
želku trenér Jiří Mánek.

Outdoor Kids sdružuje
zhruba 20 dětí z Prachati-
cka – většinou ze Čkyně,
Dolan, Horosedel, Krušlova,
Bohumilic, ale i Malenic 
a Volyně. Vedle toho, že se
děti z Outdoor Kids účastní
závodů, jezdí společně se
svými rodiči na výlety či
soustředění.

Vlasta Škrlová ze Čkyně
dala do klubu obě své dcery
– Veroniku a Michaelu. Ta si
pochvaluje, že se obě dcery
naučily lépe komunikovat
se svými vrstevníky, zlep-
šily fungování v kolektivu 
a našly si nové kamarády.
Navíc Veronice se díky Out-
door Kids dokonce zásadně
zlepšil i její zdravotní stav.
„Byla astmatička a pravi-
delný pobyt na čerstvém
vzduchu jí pomohl. Přestala
mít také problémy s váhou,“
doplnila Vlasta Škrlová.

Rodiče, kteří by chtěli
přihlásit své děti do Out-
door Kids, mohou kontak-
tovat oddíl skrze konktakty
na webu www.cz-outdoor-
kids.eu, nebo také přes
oddílový facebook.

(pp)
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Ama Dablam                                                       Foto: V. Hošek

Úspěšný čkyňský klub Outdoor
Kids shání další talenty 



Český národ se s okupací
nesmířil. Byla to doba kru-
tosti, bolesti a utrpení.
Hned 15. března 1939 za-
čalo zatýkání. Po demon-
stracích 28. října a 15.
listopadu 1939 byly 17. 11.
zavřeny vysoké školy, vůdci
studentů byli postříleni a
mnoho studentů šlo do
koncentračních táborů.
V září 1939 přepadli Němci
Polsko a vypukla II. světová
válka. V roce 1940 si ně-
mecká branná moc podro-
bovala jeden evropský stát
za druhým. V červnu 1941
přepadl Hitler SSSR. To se
mu později stalo osudným.
V protektorátu stoupala od-
bojová činnost, která vyvr-
cholila 27. 5. 1942 aten-
tátem na říšského protek-
tora Reinharda Heydricha.
Německý teror zesílil,
každý den se popravovalo, 

byly zničeny a vypáleny
Lidice, Ležáky a další ves-
nice. Teprve po porážce
Němců u Stalingradu a po
otevření druhé fronty spo-
jenci se karta obrátila.

V únoru 1940 se na
železniční stanici ve Čkyni
objevil nápis Čkyně –
Kieselhof. V srpnu 1939
byla rozpuštěna organizace
československých legioná-
řů. V dubnu 1941 byla za-
stavena činnost TJ Sokol a 
o rok později TJ Orel. Už
v červenci 1939 byla v blíz-
kosti nádraží zahájena
stavba domu pro uprchlíky
stavitelem Pavlem Šlema-
rem. Bylo v něm 18 malých
bytů a 15 pokojů pro letní
hosty. Teprve po roce 1940
byl úplně dokončen. Stojí 
u nás dosud a lidé mu
dodnes říkají Uprchlák.  

V roce 1942 bylo roz-
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Pater Václav Tlachna 
(1891 – 1959), čkyňský kněz 

Působil u nás v těch nejkrušnějších dobách. Do Čkyně
přišel v roce 1936 a byl zde celých 23 let až do smrti v roce
1959. Ve farní kronice mapoval celou válku a také těžká
50. léta. Přečtěte si několik jeho zápisů z nejhorší válečné
doby, třeba o Stalingradské bitvě, jejíž 70. výročí si letos
připomínáme. Trvala půl roku a znamenala zásadní
přelom ve vývoji II. světové války. Rudá armáda nejprve
obklíčila a potom zničila 6. armádu wehrmachtu pod ve-
dením polního maršála Friedricha von Pauluse, který
podepsal 31. ledna 1943 kapitulaci německých jednotek.
Němci ztratili na 300.000 mužů, Rusové jich pozbyli
1,100.000. Na 130.000 Němců bylo zajato a později
odvezeno na Sibiř a za Ural. Domů se jich v 50. letech
vrátilo pouhých 6.000.

Pater Václav Tlachna zapsal do kroniky:

2. 2. 1943. Neplnění dodávek

předpis    jen odevzdáno    neodevzdáno v %
pšenice: 381 q               59 q 84 %
žita: 1.389 q             710 q 48 %
ječmene:        172 q 127 q  26 %
ovsa:                  56 q             141 q                  předáno

Z neodevzdaného množství měli právě pí Roučková, Kolafa
a Soukup (největší zemědělci) nejméně odevzdáno. Mohli
si tedy dobře vypočítati, že u nich budou prohlídky zvlášť
přísné. Za rolníka Kolafu vzal vinu na sebe jeho syn, který
byl pak odsouzen do káznice na 4 roky a otec se mohl
vrátit domů. Pí Roučková byla odsouzena na 1 rok vězení.

3. 2. 1943. Porážka Němců u Stalingradu
Zvláštní zpráva vrchního velitelství branné moci oznamuje
v rozhlase o 16. hodině, že „hrdinný odpor statečných
obránců Stalingradu byl po dvouměsíčním nejtěžším
obranném boji skončen“ (zlomen). Na znamení smutku
učinily všechny vysílací stanice Říše obsazených území 3
min. přestávku. Dále bylo hlášeno, že od 4. do 6. toho
měsíce nehraje žádné divadlo, ani biografy a že všechny
zábavy i schůze se odříkají. Uzavírací doba v hostincích  do
6. února včetně je 21 hod. Zdá se, že úspěchy německých
vojsk dosáhly již vrcholu a že válečné štěstí se obrátilo na
stranu spojenců.

8. 2. 1943. Příděl mléka
Od pondělí 8. 2. dostávají spotřebitelé i zde ve Čkyni mléko
odstředěné. Chovatelé dojnic odvádějí mléko do mlékárny
ve Volyni a odtud se přiváží sem mléko odstředěné. Stále
se popravuje.

28. 2. 1943. Krádeže králíků
V noci na dnešek vloupali se neznámí pachatelé do něko-
lika králíkáren u nádraží a odcizili asi 15 králíků. Postiženi
byli: hostinský Fr. Křišťan, zvěrolékař dr. Břetislav Černý,
ředitel měšťanské školy Stanislav Luhan a jiní. Pachatelé
nebyli vypátráni.

4. 3. 1943. Drahota podsvinčat  
Obchodník vepři p. Pek prodal zdejšímu chalupníkovi p.
Novotnému podsvinče za 900 K.

10. 3. 1946. Nálety na Německo
V noci bývá slyšet vzdálené dunění, ba lze pozorovati
otřesy země – to na západě a severozápadě byl bombar-
dován Mnichov a Berlín. Očitý svědek ukrytý za Berlínem
líčí toto bombardování jako strašné, ba jako pekelné.

25. 4. 1943. Stálé popravy
Nemine týdne, ba i dne, aby noviny nepřinesly jméno něk-
terého nešťastníka, anebo i více takových „velezrádců“,
kteří byli na smrt odsouzeni a ihned popraveni.

Z těchto zápisů na nás dýchá určitá statečnost, se kterou
popisoval pan farář  tehdejší události. Zatímco obecní kro-
nikář přestal psát v roce 1941, kdy nebylo  snadné popiso-
vat události pravdivě, P. Václav Tlachna se nebál. Takových
lidí je málo.

Z kroniky přepsal J. Lávička

Čkyně v letech 1939 – 1945



puštěno obecní zastupitel-
stvo a vládním komisařem
byl jmenován Jan Čech.
V únoru 1942 zemřel
spolumajitel panství Čkyně,
ministerský rada dr. Ri-
chard Claudi a novým ma-
jitelem statku se stal Fritz
Bayer, který vlastnil už
polovinu statku po své
matce Marii, rozené Claudi. 

Počátkem roku 1945 byli
zatčeni funkcionáři hasič-
ského sboru Vojtěch Suchel
a Vojtěch Toman a byli
uvězněni v Terezíně, odkud
se pak šťastně vrátili
v květnu. Konec války před-
znamenávali váleční uprch-
líci. V listopadu 1944 při-
jelo do Čkyně 111 uprchlí-
ků ze Sedmihradska a
v únoru 1945 200 uprchlí-
ků z Horního Slezska. 
Ubytováni byli ve škole 
a stravovali se v hostincích
u Králíčků, Martanů a Čer-
ných. Američtí hloubkaři 
2. 4. 1945 napadli lokomo-
tivu na nádraží a prostříleli
jí kotel. Také budova vedle
stojícího hospodářského
družstva dostala 20 zásahů.
Od 15. dubna přes Čkyni
projížděly dnem i nocí
německé transporty ustu-

pující na západ. Při ústupu
německé armády došlo
k tragické události, když při
pokusu o odzbrojení Něm-
ců byl postřelen četnický
strážmistr Václav Chlada,
který svému zranění pod-
lehl o týden později ve
volyňské nemocnici. Na
hasičském domě má dod-
nes pamětní desku. 

V neděli 6. května osvo-
bodila Čkyni americká ar-
máda. Tanky a technika
projížděly Čkyní celý den.
Místní obyvatelé Ameri-
čany srdečně vítali. 

Statkář Bayer se na pro-
jíždějící Američany musel
za trest dívat z četnické
stanice. Později byl i s ro-
diči odvezen do Strakonic.
(Někteří lidé rychle zapom-
něli na to, jak jim v době
nouze pomáhal a pořádal
taneční zábavy pro mladé
v utajení na různých sýp-
kách). Později byl na zákla-
dě dekretů prezidenta Be-
neše odsunut do Bavorska.
V místě zůstala americká
posádka, která zde setrvala
až do podzimu.

Z knihy Čkyně 1537 – 1987   
vybral J. Lávička
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Synagogu navštívila delegace 
z Německa

V pátek 10. května navštívila Čkyni delegace Bavorské
strany projektu Synagoga Čkyně-Wolfstein Freyung podí-
vat se na dokončenou rekonstrukci. Ukázali jsme jim již
připravené projekty interiérů a také jak bude vypadat
konečná podoba rekonstrukce výstavních expozic na
hradu Wolfstein.                                              Jindra Bromová

Přijďte na rybářské závody
V sobotu 8. června 2013 se na našem rybníku konají
tradiční rybářské závody. Prodej povolenek je naplá-

nován na 5:30. Závody začínají v 6 hodin. 
Zveme všechny rybáře, ale i ostatní, kteří se chtějí

pobavit a ochutnat rybí speciality.                                                       
(mk) 

Slavnosti piva Slavnosti piva 
2. ročník

(4. – 6. 7. 2013)

4. 7. 2013  17.00 – zahájení – disco hudba
5. 7. 2013  11.00 – zahájení – odpoledne 

harmonikáři, disco 
19.00 – koncert kapely "NABETON"

6. 7. 2013  13.00 – harmonikáři
19.00 – disco Ivan Müller

SPECIALITY NA GRILU
MÍCHANÉ NÁPOJE

RŮZNÉ DRUHY PIVA ZE STRAKONICKÉHO
PIVOVARU



Od vzniku Kulturního 
a okrašlovacího spolku
Čkyně mluvil jeden z jeho
zakladatelů Dan Havlík 
o zřízení Gilmového klubu ve
Čkyni. Díky výrazné pomoci
ostatních členů spolku se
jeho přání pomalu plní. 

Dane, kdy se začne v ki�
nosále skutečně promítat?

Ještě nás čekají technické
úpravy. Nejvíce to záleží na
Honzíkovi (Kutovi – pozn.
red.) a Václavovi (Květoňovi
– pozn. red.). Jelikož je léto,
všichni mají málo času.
Promítat se pak bude kvůli
topení hlavně v teplých
měsících.

Jak často se bude promí�
tat a hlavně, na co se mo�
hou milovníci @ilmového
umění těšit?

Již třetí rok bude příchod
léta ve Čkyni spojený se
slavnostní sportovní udá-
lostí. Na fotbalovém hřišti
na rovince se totiž usku-
teční již tradiční Čkyně Cup,
který pořádají dva zdejší
nadšenci Patrik Krull a Ši-
mon Blaschko. 

Pro letošní rok vybrali ter-
mín 6. července od 9:00
a stejně jako v loňském
roce se představí 10 týmů.
Jak sami kluci prozradili, 
15 minut po spuštění regis-
trace týmů už měli plnou
kapacitu. „Nejvíce mužstev
je ze Čkyně, ale přihlásilo se
i několik přespolních, jeden
celek bude dokonce částe-
čně pražský,“ prozradil Pa-
trik.

A protože jde o turnaj
prestižní, nesmí chybět ani 

Promítat se bude hilmový
klub a jen pro členy. Jinak
už to v našem sále nepůjde,
bohužel (kvůli hilmovým
právům). Členové hilmo-
vého klubu si budou moci
samozřejmě hilm vybrat i
sami. Hlavně to budou
nekomerční záležitosti.
Žádné Babovřesky apod. 

Budou se v kinosále pro�
mítat i @ilmy či dokumenty
pro školu?  

To chceme dělat ze všeho
nejradši, promítat pro
školu. Mám už připravený
dvoudílný dokument „Do-
mov“, který nedávno běžel
i na ČT2. Mohou to ale být 

i hilmy. Sám jsem byl rád,
když se místo vyučování šlo
do kina. Rád to potěšení 
se takto efektivně ulejt
umožním i dalším. 

(pp) 

slavnostní rozlosování zá�
kladních skupin. To pro-
běhne 8. června od 12:30
v Hospodě Na hřišti ve
Čkyni. Ceremoniálem vás
budou provázet oba pořa-
datelé a těšit se můžete i na
zajímavé hosty, kteří s lo-
sováním vypomohou!

Přihlášené týmy:
Nutno dodat
BOBcat
Turci 
All Stars
Tatíci
Rumburaci
Obraběči
Pojď sem, kam jdeš?
Parchanti
Trivis

Šimon Blaschko

V dubnu se ve Čkyni konal
sběr železného odpadu.
Místní hasiči se postarali 
o jeho naložení a odvezli
několik plných vleků od
domů. Všem občanům dě-
kujeme. 
V květnu se v Horosedlech

konala Okrsková  soutěž.
V kategorii muži II vyhrálo
družstvo z Dolan, druzí byli
naši muži a na třetím místě
skončilo družstvo z Lčovic.
Kategorii muži I ovládlo do-
mácí družstvo z Horosedel.
Tuto soutěž vyhrálo poprvé
a zaslouženě, navíc v odpo-
ledních hodinách oslavova-
lo 90. výročí od založení
sboru, a tak si lepší umí-
stění nemohli přát. Na
druhém místě se v kate-
gorii muži I umístilo muž-
stvo ze Čkyně ,,B“ a třetí

místo obsadili muži taktéž
ze Čkyně ,,A“. 

Kategorii žen ovládly ženy
z Dolan, které však sou-
těžily v této kategorii samy,
což je škoda. Kategorii děti
vyhrálo mužstvo ze Čkyně,
které soutěžilo taktéž sa-
mo. Hasiči ze Čkyně jsou
s těmito výsledky spokoje-
ni, ale doufají, že příští rok
to bude ještě lepší. 

Na závěr bych chtěl říci, 
že od června nás čeká mno-
ho soutěží jak pro naše nej-
menší, tak pro nejstarší 
a dále plno brigádních ak-
tivit. Budeme rádi za pod-
poru a pomoc při brigá-
dách. Ať nám nehoří!
Více na:
www.sdhckyne.wz.cz.

Josef Kainc ml.
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Hasiči ze Čkyně mají za sebou
sběr železného odpadu 

a okrskovou soutěž

Filmový klub nebudou žádné
Babovřesky

Třetí ročník Čkyně Cupu
se blíží



V pátek 26. dubna se
uskutečnil výlet naší orga-
nizace "Stezka korunami
stromů Lipno".

Sešel se nás plný malý au-
tobus. Jen pí Zlochová chy-
běla, protože nám one-
mocněla.

Byl krásný slunečný den.
Cestou jsme si říkali, že jak-
mile naplánuje výlet pí
Hodboďová, dává jako bo-
nus i krásné počasí.

Na Kramolín nás vyvezla
lanovka a pak jsme již po-
malu šli nahoru. Výhled byl
krásný. Venku se vše zele-
nalo, jen v dáli, na vršcích
hor, byl ještě bílý sníh.

Zážitek jsme měli pěk-
ný. Při cestě domů jsme
ještě zastavili a navštívili
cukrárnu ve Frymburku,
abychom se osvěžili.

Jeďte tam i vy – budete
spokojeni.

M. Šmejkalová  

I když čkyňské fotbalové
áčko na jaře nehraje dobře
a možná bude muset opu-
stit krajskou soutěž, poda-
řilo se jednomu z hráčů za-
zářit i na celokrajské úrovni.

Redaktoři nejčtenějšího
regionálního serveru www.
jihoceskyfotbal.cz zvolili
Osobností 20. kola Chance
Krajského přeboru čkyň-
ského brankáře Josefa
Kaince, což se předtím žá-
dnému čkyňskému fotbali-
stovi nepodařilo.

Hráč, který celou kariéru
chytal za čkyňskou rezervu,
nebo hostoval, se po zra-
nění Aleše Holfelda dostal
do skvělé formy. V 21. kole
se však nechal vyloučit, 22.
kolo za něj kvůli trestu mu-
sel odchytat strýc Jaromír. 
V dalších kolech už pak Jo-
sef Kainc nedokázal zabrá-
nit vysokým prohrám čkyň-
ských fotbalistů. Podaří se
mu udržet áčko v elitní kra-
jské soutěži? 

(pp)
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Výlet STP Čkyně Brankář Kainc byl fotbalovou 
osobností kola

Galanterie a krejčovství 
Hana Paulíková Čkyně

– šití na zakázku
– opravy oděvů

– sběrna čistírny čištění peří 



Kuneš. To je příjmení, které
ke čkyňskému fotbalu patří
již desítky let. Josef Kuneš
starší válel za Čkyni od 60.
až do 80. let. Oba jeho syno�
vé – Pepa (P) a Michal (M) –
již čtyřicátníci – strávili s fot�
balem celý život a pomáhají
Čkyni i ve svém „pokročilém“
sportovním věku. V rozhovo�
ru pro Aktuality oba rádi za�
vzpomínali na zajímavé mo�
menty své bohaté kariéry.

Chlapci, oběma už je vám
okolo čtyřiceti, jak se po
těžkém zápase cítíte?

M: Letos 12. 5. mi bylo 40
let. Stále se cítím dobře,ale
každý rok je opravdu znát.
Hraji ještě s klukama fotbal
za 35+ každý týden, k tomu
nějaký trénink s A druž-
stvem a o víkendu zápas
krajského přeboru. Je toho
dost, ale rekreačně ještě
hrát chci. 
P: Nedávno jsem oslavil 42.
narozeniny. Mohlo by to být
lepší, ale to už asi nebude.
Za ty léta na hřišti už jsem
si ale zvykl. Fotbal mě stále
baví, rád se pohybuji mezi
dobrou partou a tu máme
ve staré gardě 35+ 
i v ,,B,, týmu, kde ještě hraji,
dobrou. Chtěl bych hrát,
dokud mi to zdraví dovolí 
a fotbal mě bude bavit.

Michale, ty jsi znovu začal
hrát ze čkyňské áčko.
Potěšila tě nabídka znovu
naskočit do čkyňského eli�
tního týmu?

M: V zimě mě oslovil Vašek
Turek. Já hrál ve Vimperku,
ale táhlo mě to zpátky, tak
jsem souhlasil. Na konec
kariéry si s klukama ještě
zahrát kraj. Na jaře se nám
moc nedaří, ale budeme 
bojovat až do konce o zá-
chranu v soutěži. 

Při zápase pořád diskutu�
jete se soupeři, hádáte se.
Nevynecháte jediný sou�
boj. Je vidět, že máte ze
hry pořád radost...

P: Ano, diskutujeme, někdy
se i hádáme, ale to vyplývá
ze hry a zápalu boje. Když
hráč cítí křivdu, když je
atakován nebo zákeřně fau-
lován, má právo se ozvat.
Neuznávám zákeřnost s ú-
myslem někoho zranit a
ublížit mu. Takových faulů
je pořád hodně. Samotná
hra mě stále baví, nejvíce
však akce zakončené pěk-
nou brankou. S bráchou se
potkávám ve staré gardě. 
I tam se objevují pohledné
akce s pěknými góly.
M: Při zápase to je v zápalu
boje,ale po zápase je vše za-
pomenuto. Kdyby mě to ne-
bavilo, tak bych nehrál.
Potom slaví všichni a někdy
pěkně dlouho. 

Michale, ty jsi na začátku
devadesátých let přestu�
poval ze Čkyně do Rakou�
ska za nejvyšší částku,
která kdy byla za čkyň�
ského fotbalistu zapla�
cena. Zavzpomínej na do�
bu strávenou v Rakousku.

M: Bylo to v zimě roku
1994, bylo mi 19 let. Ta
částka byla okolo 130 tis.
Vrátil jsem se po 12 letech.
Po fotbalové stránce vše vy-
cházelo. Góly jsem dával,
takže všichni byli spoko-
jeni. Strávil jsem tam nej-
lepší fotbalová léta a byl
jsem za to rád. Dodnes
mám v Rakousku spoustu
přátel. Hrál jsem soutěže,
kde jsem se potkal s mnoha
hráči s ligovými zkušenost-
mi, kteří hráli dříve v Če-
chách. Tady ve Čkyni rád
vzpomínám  na  postup  do 

krajského přeboru v 90.
letech. Hrál jsem od 16 let
za muže a byla tady vý-
borná parta hráčů. Skvělá
vzpomínka byl samozřej-
mně i druhý postup do kra-
je, když jsem se vrátil. Opět
tu byli výborní hráči a vý-
borná parta. Hráli jsme 
v kraji důstojnou roli, každý
z nás měl respekt.

Pepo, ty jsi tady dlouhá lé�
ta trénoval čkyňský do�
rost. Ti kluci dnes hrají 
v základu čkyňského áčka,
jak na tu dobu vzpomí�
náš?

P: Dorost jsem tady ve
Čkyni trénoval mezi roky
2002 a 2008. Rád na to
vzpomínám, zažil jsem
dobré i špatné věci, ale to
k trénování patří. Převlá-
dají samozřejmě ty lepší
vzpomínky, ale moc dobře
si vybavuji i ty stinné
stránky. Dorost jsem pře-
vzal po M. Kavlíkovi a brá-
chovi, který mu pomáhal.
S M. Uhlíkem jsme si udělali
,,B,, licenci a šli jsme do
toho společně. Po roce jsem
u trénování zůstal sám s ob-
časnou pomocí kamarádů.
Toho jsem si vážil. Za tu
dobu jsem trénoval spoustu
kluků ze Čkyně a okolí. 
I přes jejich dospívající věk
mě respektovali a brali jako
trenéra. Až na několik mali-
čkostí jsem se nesetkal
s žádnými problémy, jak na
hřišti, tak  mimo  něj.  Díky 

výborné partě kluků, kteří
se dokázali semknout a za-
bojovat, jsme hráli několik
let špičku I. A. třídy. Rád na
ty časy vzpomínám, na klu-
ky jsem byl řádně pyšný.
Mám radost z toho, že ně-
kteří hráči se dostali do ,,A,,
týmu (V. Babka, J. Král, 
V. Turek ml., P. Hoško, 
J. Kainc) a jsou nebo byli
platnými hráči. Samozřej-
mě nesmím zapomenout na
,,B,, tým, kde se spoustou
skvělých kluků, které jsem
trénoval, stále hraji (J.
Lukeš, J. Stejskal, P. Martan,
M. Gerold, Š. Blaschko, J.
Rod). Myslím, že je dobré,
když tolik hráčů u fotbalu
ve Čkyni zůstalo a stále 
hrajou. Vzpomínám rád 
a někdy u piva si s klukama
o těch zápasech nebo do-
kopných popovídáme a zas-
mějeme se.

Jste bráchové, od dětství
spolu hrajete fotbal. Už
jste se na hřišti taky pohá�
dali?

M: Co já vím, tak jsme se
hádali každý zápas (díky
mně). Po zápase je ale vše
dobré. Na hřišti byl brácha
jako každý  spoluhráč, tak-
že žádný jánabráchismus
nehrozil. A hrát na sebe – to
já ani neumím. 
P: Jako správní bráchové
jsme se samozřejmě v rám-
ci možností pohádali, ale
většinou ohledně nahrávek,
centrů a šancí, co se nedají. 
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Na hřišti oba zapomenou, 
že jsou bráchové

Michal (vlevo) a Pepa Kunešovi                               Foto: PP



Na hřišti se respektujeme,
i když to známé ,,Pepane, to
je podívaná” každý určitě
zná. Brácha je jiný typ fot-
balisty než já, slovně do hry
více zasahuje a kritizuje. 
Na hřišti spíše střílí branky,
já je raději připravuji.

Jak se dnes díváte na
úroveň čkyňského fotba�
lu? Co ho nejvíc trápí?

P: Úroveň čkyňského fot-
balu se odvíjí od mnoha
faktorů. S klukama to po
fotbale neustále rozebírá-
me. Hraje se jako loni o zá-
chranu v kraji. Minulou
sezónu bylo štěstí, že se
nespadlo, letos je to téměř
to samé. Mužstvo je ohro-
ženo sestupem a nevím,
jestli bude takové štěstí
jako loni. Podle mého ná-
zoru  by se měla zlepšit 
asi obranná fáze a promě-

V dubnu tohoto roku zasáhl
svět další z atentátů, při
kterém umírali nevinní lidé.
V Bostonu se konal každo�
roční maraton na výroční
Den patriotů, který připo�
míná první vojenský střet
americké války za nezávis�
lost.

V cílové rovině závodu do�
šlo k výbuchu dvou bomb,
které byly umístěny v od�
padkových koších. V dů�
sledku explozí zemřeli tři
lidé a kolem 180 osob bylo
zraněno. Tragická událost
otřásla celým světem, vše
bedlivě sledovaly i čkyňské
děti. V rozhovoru pro čkyň�
ské Aktuality hovoří,
přemýšlí a rozčilují se Zde�
něk Vojtíšek, Honza Chrá�
šťanský, Michal Uhlík, Ondra
Staněk, Kristýna Hadová a
Kristýna Švecová.

ňování šancí.  Nechci spe-
kulovat, jak je to tady ve
Čkyni, kdo na zápasy chodí
a trošku se o fotbal  zajímá,
udělá si vlastní názor sám.
Myslím, že se hraje, na co
momentálně je, a když se
sezóna nepovede, fotbal ne-
končí, bude se hrát níže
a o něco jiného něž o ses-
tup.  Do budoucna přeji čkyň-
skému fotbalu jen to nej-
lepší. Věřím, že se bude hrát
o lepší umístnění a fotbal
přitáhne více diváků.
M: Mohlo by to být lepší, ale
v rámci možností a také
vinou absencí hráčů (práce,
nemoc) jsme momentálně
tam, kde jsme. Trochu více
srdíčka, zodpovědnosti a
štěstíčka nám schází. 

Hoši, přeji vám hodně zdra�
ví. Sportu zdar a fotbalu
zvlášť!                             

(pp)

Slyšeli jste o atentátu v
Bostonu?

Kristýna Š.: Jo, slyšela. Asi
tři lidi při něm zemřeli.
Kristýna H.: Bylo to hrozné
neštěstí při závodech. Vidě-
la jsem to na netu.
Zdeněk: Ani Jágr nezvedal
mobil. (Jaromír Jágr hraje 
v NHL za Boston Bruins,
pozn. red.)
Honza: Jen Krejčí zvedal
mobil. (David Krejčí, další
český hráč Boston Bruins)
Michal: Dokonce kvůli to-
mu odložili zápas. Myslím,
že s Carolinou. Byla to tragédie.
Ondra: No hrůza. Já jsem si
to četl dneska při němčině.

Bavili jste se o tom spolu?

Zdeněk: Honza přišel do
školy a hned se ptal, jestli
jsem viděl, co se dělo v Bos-
tonu.

Honza: Viděl jsem to ve
zprávách, ale moc tomu
nerozumím. Radši se dívám
na ten hokej.
Kristýna Š: Bavili jsme se 
o tom ve škole.
Kristýna H.: Říkal nám to
pan učitel Bůžek.
Ondra: Pan učitel Bůžek je
borec.

Víte, co je to teroristický
útok?

Michal: Usáma Bin Ládin
udělal takový útok. Ameri-
čani ho pak dlouho hledali.
Nakonec ho vojáci zastře-
lili. Což je dobře.
Ondra: Údajně ho zastřelili.
Údajně. Já na to mám svoji
teorii. Kdyby ho tak dlouho
hledali, tak ho pak neza-
střelí.
Kristýna Š.: Kvůli těm úto-
kům jsou velké kontroly na
letištích. Úplně všechno
vám prohlídnou. Jestli ne-
máte bombu.
Honza: Hrozně nebezpečná
je také rallye. Tam taky zby-
tečně umírají lidi.
Zdeněk: Minulý rok asi tři.
Ondra: To psali v novinách.
Ale lidem je to jedno a stej-
ně pořád dál riskujou. Tře-
ba v Malenicích je na Rallye
Šumava takovej vyhazovák
a tam pořád chodí lidi.
Vůbec to neřeší.

Měli by rallye zakázat?

Kristýna H.: Asi jo. Je to 

vážně nebezpečný.
Ondra: Já bych to udělal na 
speciálních tratích, kde
nemůžou udělat žádnou
škodu.
Zdeněk: Většinou ale za to
můžou lidi. Chodí tam, kde
nemají co dělat.
Kristýna Š.: To by si měli
pořadatelé ohlídat. Pak by
se nemuselo nic stát.
Michal: Ale oni taky nemů-
žou bejt všude. Hlavně lidi
si nenechají poradit. Třeba
když hraje Sparta, tak na
stadionu je taky životu ne-
bezpečno.
Honza: Aby se člověk bál jít
na fotbal. Někdo se tam
chodí jen poprat. Takový
lidi bych tam nepouštěl. I ve
Čkyni se na fotbale někdy
nadává.
Zdeněk: Nejhorší jsou der-
by. Jako třeba Sparta a Sla-
vie Praha. Nebo Real nebo
Barcelona. Tam některý lidi
radši nepouští. 
Ondra: Jo. Chuligáni Sparty
všechno rozmlátí. Ještě ště-
stí, že u nás v Malenicích
jsou lidi počestný a slušný.

Co by mělo hrozit lidem,
kteří spáchali atentát 
v Bostonu?

Kristýna H.: Nevím
Kristýna Š.: Doživotí.
Kristýna H.: Máš pravdu 
a už je nepustit.

(pp)
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Čkyňské děti: Po atentátu
nezvedal telefon ani Jágr

Diskutující čkyňští školáci                                         Foto: PP
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